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شنبه ۲۱ مرداد ۱۴۰۲   شماره 3933

حکمـــی  در  رئیس جمهـــور   1401 اســـفند  هفتـــم 

سکینه ســـادات پاد را به عنوان دســـتیار خود و مسئول 

»پیگیری حقوق و آزادی هـــای اجتماعی« منصوب کرد، 

چیـــزی که تا قبـــل از این روال نبود. پـــاد وکیل پایه یک 

دادگستری، فعال حقوق بشـــر، معاون حقوقی موسسه 

بین المللی حقوق بشری صلح زیبا جمهوری اسلامی ایران 

و دانش پژوه مقطع دکتری حقوق عمومی است. در بخشی 

از حکم او چند مورد از عناوین انتظاراتی که رئیس جمهور 

از این پســـت جدید دارد، بیان شـــده که عبارت است از: 

پیگیـــری حقوق مصرح مردم در قانون اساســـی ازجمله 

حق آزادی بیان، حق تشـــکیل اجتماعات، حقوق مادی و 

معنوی زنان، صیانت از حریم خصوصی شهروندان و... 

پاد پیش از این گفته بود: »زنان می خواهند حقوق شـــان 

را مطالبه کنند. نمی شـــود بـــه آنها چیزی را دیکته کرد و 

توقع داشت آن را بخوانند و به راحتی قبول کنند. برخی 

ارزش های مورد تایید در اجتماع تغییر کرده اند. در بحث 

بانوان، اسیر تفکر سنتی هستیم. دیگر باید مساله حضور 

زنان در اجتماع برای ما حل شـــده باشـــد اما متاســـفانه 

می بینیم هنوز در این مسائل اولیه گیر کرده ایم. حجاب 

یکی از مســـائل بسیار مهم است. دختر ما به دلیل نبود 

حمایت، ناچار می شود از سوی کارفرمایش به هر پوششی 

تـــن بدهد. این عدم اطمینـــان کاری و نبود حمایت های 

درست در قوانین و نیاز های اولیه باعث تغییرات بسیاری 

شده است.« 

در گفت وگویی که با سکینه پاد داشتیم از مسائل مختلفی 

که پیش روی او وجود دارد، صحبت کردیم. از لایحه عفاف 

و حجاب که این روزها بحثش بســـیار داغ است گرفته تا 

اتفاقات سال 1401 و مسائل زنان و دختران جوان ایران. 

ســـوال اول را از مسئولیتی که شما دارید شروع می کنم. 

دستیار رئیس جمهور هستید، درباره این صحبت کنیم. 

کار شـــما چیست؟ از این نظر ســـوال می کنم که ممکن 

است با برخی از جاهایی که در دولت هستند موازی کاری 

داشته باشید. مسئولیت هایی که به عهده شما گذاشته 

شده چه چیزهایی است؟

عنوان دقیق سمت بنده، دســـتیار رئیس جمهور در پیگیری 

حقوق آزادی های اجتماعی اســـت. اگر فقط به عنوان توجه 

کنید ممکن است با معاونت حقوقی در تعارض قرار گیرد و به 

متن حکم نگاه می کنید با برخی جاها ممکن اســـت تداخل 

داشته باشد مثلا با ماموریت های وزارت امور خارجه. مثلا نگاه 

کنید وقتی که آقای رئیس جمهور درمورد دفاع از حقوق ملت 

ایران در مجامع داخلی و بین المللی حقوق بشـــری صحبت 

می کند، اینجا دقیقا همان جایی اســـت کـــه هم وزارت امور 

خارجه و هم معاونـــت حقوقی در این پارادایم قرار می گیرند. 

ولی قیدی که آقای رئیس جمهور به عنوان حقوق بشری بیان 

می کند، همان جا وجه تمایز با معاونت حقوقی اســـت و چون 

در بحث دفاع استفاده می شود، هم می تواند با نقش ایجابی 

ورود داشته باشد و هم می تواند هم افزایی و هم تکاملی با وزارت 

امور خارجه باشد. یعنی به عبارتی ما مشترکا در خارج از مرزها 

بتوانیم از حقوق ملت ایران در مباحث حقوق بشری دفاع کنیم. 

مثـــلا در بحث سردشـــت که تاکنون به طور جـــدی و واقعی 

هیـــچ اقدامی در مجامع حقوق بشـــری برای این واقعه اتفاق 

نیفتاده اســـت، ما در ســـفر یک روزه که به سردشت داشتیم، 

هدف گذاری مان پیگیری 100 پرونده از طریق سازوکارهای 

حقوق بشـــری بود. ســـازوکارهای حقوق بشری ازجمله بحث 

گزارشـــگران موضوعی حقوق بشـــر. 45 گزارشگر موضوعی 

حقوق بشـــر که می توانیم تناســـب و تطابق موضوعی بین آن 

حوزه و موضوع گزارشـــگر موضوعی پیدا کنیم و قضایای شهر 

شیمیایی شده سردشت را داشته باشیم. 

مثـــلا در ماموریت های بند پ، پیگیری حقوق مادی و معنوی 

زنان قید شده است که از مواردی است که آقای رئیس جمهور 

از بنده خواســـته اســـت. البته بـــا معاونت زنـــان و خانواده 

ریاست جمهوری احتمالا تداخل دارد و این اولین چیزی است 

که به ذهن شـــما متبادر می شود. حتما می پرسید با توجه به 

اینکـــه معاونتی با این عنوان داریم چرا آقای رئیس جمهور این 

را ماموریت را داده اند؛ چـــون جنس این کار، جنس پیگیری 

اســـت. یعنی هر جایی که تضییع حقی در حوزه حقوق مادی 

و معنوی زنان )زن به ماهو زن، یعنی زن مجرد تا متاهل، مادر، 

کارمند، خانه دار و سرپرســـت خانوار( وجود داشته باشد، این 

حق پیگیری می شود. این پیگیری وارد بعد نظارت می شود از 

جملـــه نظارت نهادهای متولی که موضوع حقوق زنان به آنها 

ارتباط دارد. آنها یک رابطه و وظیفه ای درخصوص حقوق مادی 

و معنوی زنان دارند، نوعی کار نظارتی و پیگیری است. گاهی 

ممکن اســـت ایجابی در آن باشد مثلا احساس کنیم یک خلأ 

قانونی باعث شود که حقوق زنان تضییع شود؛ آنجاست که ما 

می توانیم پیشـــنهاد دهیم. البته باز هم تاکید می کنم که من 

دســـتیار رئیس جمهور هستم، نه وزیر و نه معاون. من دستیار 

رئیس جمهور هستم و وظیفه دارم دستان آقای رئیس جمهور 

را از محتوا پر کنم. 

کار من این اســـت که مسائل مختلف را در حوزه کاری خودم 

رصد کنم و به رئیس جمهور پیشنهاد  دهم که چطور می توان این 

موضوع را حل وفصل کرد. مثلا ما احساس می کنیم، مساله ای 

که ایجاد شده به دلیل نبود قانون است. پیشنهاد می کنیم که 

دولت می تواند یک لایحه در دفاع از حقوق زنان تقدیم مجلس 

کند یا اینکه درمـــورد حریم خصوصی و موضوعات اجتماعی 

در حوزه زنان و مواردی که در حوزه حقوق بشر است در قانون 

بیاید. اساســـا آقای رئیس جمهور در این حکم درگاه هایی را 

برای سطح تعامل حاکمیت با مردم باز کرده است. قبلا هم این 

موارد بوده است، ولی به طور واقعی و عملیاتی دیده نمی شد. 

این جایگاه تاسیسی برای اولین بار است. به نوعی اراده جدی 

رئیس جمهور بنا بر سوگندی که خورده مبنی بر اجرای قانون 

اساسی، بیشتر ناظر به فصل سوم قانون اساسی و حقوق ملت 

این ماموریت به من داده شد.

 

یـــک نکته مهـــم بحث حقوق زنان اســـت. در حرف های 

رهبری این نکته را زیاد شـــنیدیم که از ظلم شدن به زنان 

صحبـــت می کنند، در این حوزه چه کاری را انجام دادید. 

با توجه به اینکه خود شما مسئولیت اجرایی ندارید، چه 

اقداماتی را با معاونت ها یا وزارتخانه هایی که مرتبط با این 

موضوع هستند انجام دادید؟

حضرت آقا شـــاید اولین بار تابوشکنی کردند و خشونت علیه 

زن را به عنوان ظلم تعبیر کردند که شاید بالاترین و غلیظ ترین 

تعبیر قرآنی ظلم اســـت. یعنی کســـی شـــاید تا قبل از اینکه 

حضرت آقا این فرمایش را داشـــته باشند، در جامعه متدینان 

و ولایتمدار مســـاله ای به نام خشـــونت علیه زن در خانواده را 

قبول نداشـــت و به رسمیت نمی شناخت و چه بسا اگر کسی 

می خواســـت با این نگاه و ادبیات صحبت کند، متهم می شد. 

ولی حضرت آقا در دهه 90 این بحث را مطرح کردند. آخرین 

بار در 14 دی ماه 1401 به مناسبت تولد حضرت زهرا)س( در 

دیدار جمعی از بانوان فرمودند زن به واســـطه اینکه ضعیف تر 

است و مرد به واسطه اینکه بازوان قوی تری دارد ممکن است 

به زن ظلم شـــود و خشونت در خانه را مورد تاکید قرار دادند و 

به بحث تقنین اشاره کردند. 

این واقعیت موجود جامعه که مقام معظم رهبری به رســـمیت 

شناختند و فرمودند اگر کم باشد هم خوب و زیبنده نیست، را 

باید مورد توجه قرار داد و معتقدم حوزه قوانین باید تغییر کند. 

در بحث برنامه هفتم توسعه، نظراتی داشتیم که در این راستا 

است و پیشنهاداتی را تقدیم مجلس کردیم. مستحضر هستید 

که 6 اسفندماه حکم من خورده است و بعد به تعطیلات فروردین 

ماه خورد؛ عملا یک ماه از بین رفت و بعد ماه رمضان و تعطیلات 

بود تا مستقر شویم زمان برد ولی در همین مدت ما مداخلاتی 

در برنامه هفتم توسعه داشتیم و پیشنهادهایی که داشتیم هم 

در موضوعاتی همچون حق عائله مندی به آقای رئیس جمهور 

بود. با توجه به اینکه تعریف خانواده متفاوت شـــده، معتقدیم 

زن هم باید از این حق بهره مند شود و حتی پیشنهاد ما بالاتر 

بـــود با توجه به جامعـــه دختران مجرد که بعضا پدر و مادر پیر 

با آنها زندگی می کند، حق عائله مندی شـــامل همه دختران 

مجرد شود یا در بحث لایحه امنیت هم ما نظر داشتیم و نظرات 

خود را بارها به مجلـــس اعلام کردیم. پیگیری هایی از جنس 

پیگیری و نظارت داشـــتیم در جاهایی که احساس کردیم در 

حوزه زنان ظلمی اتفاق می افتد، پیگیری کردیم و خدمت آقای 

رئیس جمهور در قالب نامه و چه در جلسات بیان کردیم و این 

موضوع را پیگیر بودیم. 

در اتفاقات ســـال گذشته، بخش مهمی از مسائل متوجه 

جامعه زنان بود. بخشـــی از جامعه زنان در مســـیری قرار 

گرفتند و آســـیب دیدند. این زن هـــا که عمدتا نوجوان و 

جـــوان بودند هم لزوما متصل به یک جریان سیاســـی یا 

معاند نبودند. درمجموع برای رفع مســـائلی که این زنان 

گرفتارش شدند، چه اقداماتی انجام دادید؟

جنس کار من همین است. بحث حقوق آزادی های اجتماعی. 

قبول دارم تعداد زیادی از این افراد فریب خوردند. در آن عفوی 

که مقام معظم رهبری دادند تقریبا می توان گفت همه افرادی 

که مدنظر شماســـت را شامل شـــد. بنا به جایگاهی که دارم 

تلاش هایی در این زمینه کردم. آخرین مورد هم همین موضوع 

دو خبرنگار خانم بود. تلاش کردم در دادگاه آنها حضور داشته 

باشم. مستحضر هســـتید قوه قضائیه قوه مستقلی است اما 

من با رئیس  کل دادگســـتری استان تهران، آقای القاصی مهر 

صحبت کردم، خواســـتم با آقای صلواتی هم صحبت کنم که 

موفق نشدم.اما چون دادگاه غیرعلنی بود، قدری کار سخت تر 

شد. با توجه به اینکه من از قوه دیگری بودم، تمایل داشتم در 

این دادگاه شـــرکت کنم که میسر نشد. البته این را هم بگویم 

که بعد از قرار گرفتن من در این ســـمت، بیشتر افراد به دلیل 

عفو معیاری رهبری آزاد شدند و این آزادی هم جنسیت ناپذیر 

بود، یعنی شامل زن و مرد شد. 

 مـــن عضو کمیته ناآرامی ها هم هســـتم، آقای رئیســـی برای 

بررسی ناآرامی ها یک ماموریتی دادند که کمیته ویژه بررسی 

ناآرامی ها شـــکل بگیرد. 5 عضو در ایـــن کمیته وجود دارند، 

بنـــده و دکتر مظفر عضو مجمع تشـــخیص مصلحت نظام که 

رئیس کمیته بررسی  ناآرامی هاست، دکتر الهیان رئیس کمیته 

حقوق بشر مجلس شورای اســـلامی، آقای قریب آبادی دبیر 

ستاد حقوق بشر و آقای دکتر صفادوست رئیس کانون وکلای 

مرکز، اعضای این کمیته هستند. آنجا وظیفه دارم و باید اینها 

را بررســـی کنیم. در حال بررسی هستیم که مکانیسم داخلی 

برای بررســـی همـــه جوانب قضایا انجام بگیـــرد و اگر ظلمی 

مطابق متن صریح آقای رئیس جمهور واقع شده باشد، وظیفه 

داریم بدان بپردازیم که در اینجا هم جنســـیت زده نیست اما 

قاعدتا زنان و کودکی اگر مورد ظلم واقع شـــده باشند، حتما 

در اولویت هســـتند. مبنا تنها آموزه های دینی ما نیست و در 

حوزه بین المللی هم مد نظر است. 

از نتایج این کمیته صحبت می کنید؟

آنچه در کمیته مصوب شـــد این اســـت که وقتـــی در مرحله 

تحقیقات قرار دارد، هیچ پرونده ای رســـانه ای نشـــود. یکی از 

آفت های جدی کشور ما در پرونده های اینچنینی که خسارت 

زیادی برای اصحاب دعوا دارد این اســـت که وقتی پرونده ای 

رسانه ای می شـــود وجهه حقوقی آن کمرنگ می شود و وقتی 

وجهه سیاســـی به خود می گیرد اتفاقا کار را سخت تر می کند. 

در این بحث هم البته باید شـــفاف بود و هر آنچه کمیته انجام 

می دهد، به اطلاع مردم رسانده شود. دلخوری هایی وجود دارد، 

بدبینی هایی ایجاد شـــده و برخی بدرفتاری ها و کج کارکردها 

قابل انکار نیست. اینها وجود داشته و هیچ فرد عاقلی منکر آن 

نیست و این مردم را ناراحت کرده است و ما وظیفه داریم نتایج 

را در اختیار مردم قرار دهیم ولی آنچه در کمیته تصمیم گرفته 

شده، این است که سخنگوی کمیته صحبت کند و سایت هم 

احتمالا تا اوایل هفته آینده به راه می افتد، سازوکارها مشخص 

شـــده، مکانیسم  تعیین شده و مشخص شده که چه مدلی کار 

خواهیم کرد. حتما از طریق سایت اولین اخبار و اطلاعات کار 

کمیته به استحضار مردم رسانده می شود. 

بزرگ ترین چالشـــی که در این چند ماه داشتید چه بوده 

است؟

چالش زیاد داریم. چون حوزه ای که آقای رئیس جمهور به من 

ماموریت داده اســـت یک حوزه بسیار پرچالش است. بنده با 

دو جناح سیاسی چالش دارم. برخی به شدت این حوزه را یک 

حوزه امنیتی می دانند، مثلا حریم خصوصی، آزادی بیان، حق 

برپایی اجتماعات و حتی پیگیری حقوق مادی و معنوی زنان! 

یک توییت می زنم دوســـتان انقلابی نما می گویند شـــما چه 

کســـی هستید که بخواهید از آزادی بیان حرف بزنید. جالب 

اســـت که من اصل 24 و 25 قانون اساسی را توییت می کنم 

این را جواب می گیرم و این نشان می دهد این مفاهیم مترقی 

قانون اساسی خیلی در غربت به سر می برد. همزمان به شدت 

می زنند که این نفوذی است، این عنصر صهیونیستی است، 

دوســـتانی که خود را غیرتمند به انقلاب و ارزش ها می دانند 

نمی توانند بپذیرند و باور نمی کنند آقای رئیس جمهور چنین 

فصلایران»سلمانفارسی«شروعمیشود 

ســـریال »ســـلمان فارســـی« به کارگردانی داود میرباقـــری این روزها در 

حال آماده ســـازی لوکیشـــن های مربوط به فصل ایران است. البته برخی 

از کانال هـــای مجـــازی هر روز نامـــی از بازیگران این فصـــل می برند که 

هیچ کدام  شان مورد تایید سازندگان نبوده است. روزی از فهرست بازیگران 

مختارنامه نام برده می شـــود که البته انوش معظمی رســـما در گفت وگو با 

خبرنـــگار تســـنیم تاکید کرد که نقش متفاوتی را در فصل ایران »ســـلمان 

فارسی« خواهد داشت. همچنین مشخص شده فارغ از علیرضا شجاع نوری 

بازیگر نقش ســـلمان، برخی از بازیگران مثـــل فرهاد اصلانی و محمدرضا 

هدایتی و چندی دیگر حتی تورج نصر قرار اســـت در این فصل هنرنمایی 

کنند.  به گزارش تســـنیم، پیگیری ها از شـــهرک غزالی نشان می دهد که 

قرار اســـت در روزهای آتی با تکمیل شـــدن لوکیشـــن های ایران باستان 

فیلمبـــرداری این فصل مهم آغاز شـــود. این خبـــر را چندی پیش مهدی 

میرچی، مدیر شـــهرک ســـینمایی غزالی داده بود که کاروانسرای مرمر که 

بخشـــی از شهر تیسفون را شامل می شود، لوکیشنی ویژه در شهرک غزالی 

اســـت که توسط سازندگان »سلمان فارســـی« ساخته شده و طی روزهای 

آینده فیلمبرداری این ســـریال در این لوکیشـــن از سر گرفته می شود. او 

همچنین به این نکته اشـــاره کرده بود که لوکیشـــن کاروانســـرای مرمر با 

اســـتاندارهای روز ســـاخته شده و یکی از لوکیشـــن های ماندگار خواهد 

بود. به نظر می رســـد میرباقری همچون فصل گذشته از بازیگران خارجی 

و اســـتعدادهای جویای نام هم بهره ببرد. اما هنوز هیچ کدام از بازیگرانی 

که در فضای مجازی گمانه زنی می شـــوند از سوی ســـازندگان مورد تایید 

قرار نگرفته است. 

»میانصخرهها«فیلمیشبیه»۱۲۷ساعت« 

ــار  ــی مخت ــه کارگردان ــا« ب ــان صخره ه ــینمایی »می ــم س ــا فیل ــن روزه ای

عبداللهــی و تهیه کنندگــی محمــد احمــدی در ســینماهای سراســر 

ــد  ــا معتق ــان صخره ه ــم می ــردان فیل ــت. کارگ ــران اس ــال اک ــور درح کش

اســت کــه فیلمــش نقــاط پرهیجــان زیــادی دارد کــه مخاطــب را تــا 

پایــان فیلــم نگــه مــی دارد. او در گفت وگــو بــا ایســنا گفتــه اســت: 

ــه  ــذارد. البت ــر بگ ــاز تاثی ــودآگاه فیلمس ــر ناخ ــا ب ــی فیلم ه ــاید برخ »ش

ــاد اســت  ــه فیلم هــا زی »بچه هــای آســمان« اصــلا تاثیــر نداشــت و فاصل

امــا ممکــن اســت فیلمــی مثــل »12۷ ســاعت« در ناخــودآگاه مــن باقــی 

مانــده باشــد. بــا ایــن حــال می تــوان گفــت شــکل گیری ایــن نــوع قصــه 

ــه فیلم هایــی کــه  و فیلم هــای ســینمایی در همیــن راســتا اســت. مــن ب

ــا دو پرســوناژ هســتند، قبــل از 12۷ ســاعت هــم علاقــه خاصــی  تــک ی

داشــتم. البتــه نــه اینکــه تــا آخــر بخواهــم ایــن مســیر را ادامــه دهــم، امــا 

جزیــی از علایــق شــخصی مــن بــود و ناخــودآگاه مــن را همــواره درگیــر 

می کــرد. »آکیــرا کوروســاوا« هــم چنیــن فیلمــی دارد کــه تــک کاراکتــر 

و دو کاراکتــر اســت. ایــن موضــوع همیشــه در ناخــودآگاه مــن بــود کــه 

اگــر بخواهــم ســینما را ادامــه دهــم ایــن ژانــری اســت کــه دوســت دارم 

ــاد دارم  ــه اعتق ــم ک ــث می گوی ــن حی ــم زدن را از ای ــم. قل ــم بزن در آن قل

نوشــتن بــرای ایــن مــدل ژانــر خیلــی ســخت اســت. احســاس می کنــم 

ــا دو  ــک ی ــا ی ــد ب ــازید و بخواهی ــینمایی بس ــم س ــک فیل ــما ی ــه ش اینک

پرســوناژ، مخاطــب را روی صندلــی بنشــانید و 90 دقیقــه او را در ســینما 

ــد، کار  ــتر باش ــر بیش ــداد کاراکت ــه تع ــی ک ــه زمان ــبت ب ــد، نس ــه داری نگ

ســخت تری اســت.«
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